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1 § NEUVOTTELUN AVAUS, OSALLISTUJIEN TOTEAMINEN JA 

JÄRJESTÄYTYMINEN 
 
 Maakuntajohtaja Mika Riipi avasi neuvottelun klo 14.00.  

 
Esitys: 
 
Todetaan osallistujat ja valitaan neuvottelulle puheenjohtaja ja sihteeri sekä 
sovitaan pöytäkirjan/muistion muodosta, tarkistamisesta ja 
allekirjoittamisesta sekä mahdollisista muista käytännön asioista 
neuvotteluiden läpiviemiseen liittyen. Oikeusministeriön ohjeen mukaan 
pöytäkirjaan tulee merkitä tieto eriäviksi jääneistä näkemyksistä ja 
käsityksistä ja perustella miksi yhteisymmärrykseen ei joiltain osin ole 
päästy. 
 
Päätös: 
Puheenjohtajaksi valittiin Mika Riipi ja sihteeriksi Tiina Elo. Neuvottelusta 
laaditaan  



pöytäkirja, jonka varmentavat Lapin liitosta sihteerin lisäksi Mika Riipi ja 
Saamelaiskäräjiltä Tuomas Aslak Juuso. Pöytäkirjaluonnos lähetetään kaikille 
osallistujille ensin kommenteille ja kommenttien perusteella korjattuna ja 
allekirjoitettuna. 
 
Hyväksytään esityksen mukaisesti.  

 
  
2 § NEUVOTTELUEDELLYTYSTEN VARMISTAMINEN JA TOTEAMINEN 
 

Lapin liitto on pyytänyt Saamelaiskäräjiltä saamelaiskäräjälain 9 §:n mukaisia 
neuvotteluja. Neuvotteluiden ajankohdasta on sovittu 15.10.2019 
kaavaneuvottelun yhteydessä. Ajankohta ja alustava työjärjestys sekä 
kokouskieli on varmistettu sähköpostitse 23.4.2020. Kokouskutsu ja aineisto on 
lähetetty 5.5.2020. Kaava-aineistona toimii viranomaislausunnolla 28.1.–
28.2.2020 ollut aineisto. 
 
Esitys:  
 
Varmistetaan edellytykset neuvotteluiden läpiviennille oikeusministeriön 
vahvistaman saamelaiskäräjälain 9 §:n neuvotteluvelvollisuuden toteuttamista 
koskevan ohjeen mukaan. Todetaan kyseessä olevan käräjälain 9 §:n mukainen 
neuvottelu. 

 
 Keskustelussa Tuomas Aslak Juuso totesi, että Saamelaiskäräjillä on täydet 
neuvotteluedellytykset. Saamelaiskäräjiltä neuvottelussa on mukana 
puheenjohtaja ja toinen varapuheenjohtaja, toinen varapuheenjohtaja liittyy 
kokoukseen myöhemmin. Myös sihteeristöä on paikalla. Mika Riipi totesi, 
että myös Lapin liitolla on täydet neuvotteluedellytykset. Lapin liitosta 
neuvottelussa on mukana maakuntajohtajan lisäksi suunnittelujohtaja, 
maakuntainsinööri, ympäristöasiantuntija ja kaksi aluesuunnittelijaa.  

 
Päätös:  

 
 Todetaan esityksen mukaisesti.  
 
 
3 § ASIOIDEN KÄSITTELYJÄRJESTYKSEN HYVÄKSYMINEN 
 
 Esitys:  
  
 Hyväksytään seuraava asioiden käsittelyjärjestys:  

4 § Pohjois-Lapin maakuntakaavan 2040 tilannekatsaus 
5 § Pohjois-Lapin maakuntakaavan 2040 esittely 
6 § Saamelaiskäräjien viranomaislausunto ja siihen annetut alustavat 

vastineet 
7 § Keskustelu keskeisistä asioista – sopiminen ja ristiriitojen toteaminen 



8 § Jatkoaikataulu 
9 § Muut asiat 
10 § Kokouksen päättäminen 

 
 Päätös: 
  
 Hyväksytään esityksen mukaisesti. 
 

 
4 § Pohjois-Lapin maakuntakaavan 2040 tilannekatsaus 

 
Suunnittelujohtaja Riitta Lönnström esittelee tilannekatsauksen. 
 
Lapin liiton hallitus päätti asettaa maakuntakaavan ohjausryhmän 13.2.2017. Lapin 
liiton hallitus päätti 24.4.2017 kuuluttaa Pohjois-Lapin maakuntakaavan vireille ja 
asettaa osallistumis- ja arviointisuunnitelman nähtäväksi. Ensimmäinen 
viranomaisneuvottelu pidettiin 28.9.2018 Saariselällä. Lapin liiton hallitus hyväksyi 
12.11.2018 valmisteluaineiston asetettavaksi nähtäville. Valmisteluaineisto 
vaihtoehtoineen oli nähtävänä 28.1–28.2.2019. Yleisötilaisuudet pidettiin kaikissa 
maakuntakaava-alueen kunnissa 12–14.2.2019. Lapin liiton hallitus käsitteli Pohjois-
Lapin maakuntakaavan 2040 kaavaehdotusta 4.11.2019, jossa se päätti hyväksyä 
Pohjois-Lapin maakuntakaavan 2040 maakuntakaavaehdotuksen lähetettäväksi 
maankäyttö- ja rakennusasetuksen 13  §:n mukaisesti viranomaislausunnoille heti 
saamenkielille käännettävän aineiston valmistuttua alkuvuodesta 2020. 
Kaavaehdotus oli viranomaislausunnoilla 28.1.–28.2.2020. Viranomaisneuvottelu 
pidettiin 22.4.2020 
 
Maakuntakaavan tavoitevaiheessa pidettiin Saamelaiskäräjien kanssa neuvottelu 
28.9.2017, jossa mukana oli myös ympäristöministeriön ja Lapin ELY:n edustus. 
Saamelaiskäräjälain 9 §:n mukainen neuvottelu pidettiin 16.10.2018 sekä 
kaavaneuvottelu 15.10.2019. 
 
Esitys: 
 
Merkitään tiedoksi tilannekatsaus. 

 
Päätös: 
 
Merkitään tilannekatsaus tiedoksi.  

 
 
5 §  Pohjois-Lapin maakuntakaava 2040 esittely 

Suunnittelujohtaja Riitta Lönnström esittelee maakuntakaavaehdotuksen 
keskeisen sisällön. 
 
Maakuntakaavaehdotus on valmisteltu Lapin liiton hallituksen 29.4.2019 
hyväksymien vastineiden pohjalta (valmisteluvaiheessa saatuun 



palautteeseen). Lapin liiton hallitus hyväksyi kaavaehdotuksen 
viranomaislausuntokierrokselle 4.11.2019, jonka jälkeen keskeinen osa 
aineistosta käännettiin kolmelle saamenkielelle ennen lausuntokierrosta. 
 
Esitys: 
 
Merkitään esittely tiedoksi.  

 
Keskustelussa nousi esille Pielpaniemen MU-2 -merkintä. Leo Aikio toi esille, 
että Pielpaniemi on erittäin tärkeää porolaidunaluetta eivätkä retkeilypolut 
ulotu Pielpaniemeen asti. Lapin liitto toi esille, että esitys alueen 
merkitsemisestä MU-2 -merkinnällä on tullut Inarin kunnasta. Inarinjärven 
yleiskaavassa on ulkoiluun ja retkeilyyn tarkoitettu merkintä ja alue on nyt 
osoitettu maakuntakaavassa lainvoiman saaneen yleiskaavan rajauksen 
mukaisesti.  
 
Sovittiin, että Lapin liitto tarkistaa vielä onko maakuntakaavassa oleva 
aluerajaus yleiskaavan mukainen. Saamelaiskäräjät voivat lausua 
Pielpaniemen MU-2 -merkinnästä vielä syksyllä kun kaavaehdotus asetetaan 
julkisesti nähtäville.  
 
Tarkennettiin, että vaikka neuvottelun kohteena on Saamelaiskäräjien 
lausunto Pohjois-Lapin maakuntakaavasta ja siihen annetut vastineet, 
voidaan neuvottelussa kirjata asioita myös lausunnon ulkopuolelta.   
 
Päätös: 
 
Merkitään tiedoksi Pohjois-Lapin maakuntakaavan 2040 esittely ja siihen 
liittyvä keskustelu.  

 
 
6 §  Saamelaiskäräjien lausunto ja siihen annetut alustavat vastineet 

 
Maakuntakaavaehdotus on ollut viranomaislausuntokierroksella 28.1–
28.2.2020. Lausuntoja pyydettiin 54 viranomaiselta ja keskeiseltä yhteisöltä. 
Lausuntoja saatiin yhteensä 30 kappaletta. Saamelaiskäräjät on antanut 
lausuntonsa 26.2.2020. 
 

 Esitys: 
 
Suunnittelujohtaja Riitta Lönnström esittelee keskeiset osat 
Saamelaiskäräjien lausunnosta ja siihen annettavista alustavista vastineista. 

 
 
Anni Koivisto liittyi kokoukseen klo 15.19. 
 



- Tuomas Aslak Juuso tiedusteli miten Lapin liitto on päätynyt käyttämään 
vastineessaan koskien ennakkosuostumuksen periaatetta (FPIC) 
perusteena ILO-sopimusta, joka ei Suomessa ole voimassa. 
Saamelaiskäräjät on lausunnossaan tuonut esille ennakkosuostumuksen 
periaatteen perustuvan YK:n alkuperäiskansojen oikeuksien julistuksen 
useaan artiklaan. Lisäksi Juuso tiedusteli missä lain osoittamassa 
kohdassa maakunnalle on osoitettu itsemääräämisoikeus, jonka Lapin 
liitto on vastineessaan todennut.  
 

- Mika Riipi totesi, että itsemääräämisoikeus liittyi tässä tapauksessa 
maankäyttö- ja rakennuslain mukaiseen maakunnan oikeuteen laatia 
maakuntakaava. Tähän kuuluu lain mukainen viranomaisen toimivalta, 
johon liittyy myös Lapin liiton valtuuston ja hallituksen päätöksenteko.  

 
- Riitta Lönnström totesi, että vastineessa esille tuotu 

itsemääräämisoikeus oli suora lainaus liikene- ja viestintäministeriön 
raportista. Kunnilla ja maakunnan liitoilla on kaavoitusmonopoli. 
Vastineissa on tukeuduttu oikeudellisiin asiantuntijoihin Susanna 
Wähään ja Juha Guttormiin. FPIC-periaatteeseen laadittu vastine on 
tullut heidän tulkintansa kautta.   

 
- Antti Aikio toi esille, että perustuslain mukaisessa 

suunnittelumääräyksessä on kaunis muotoilu. Vaikka Jäämeren radan 
osalta ei ole vireillä hanketta, lähtee viranomaistaho maakuntakaavalla 
mahdollistamaan perustuslain mukaisten oikeuksien rikkomista. 
Saamelaiset elinkeinot on suojattu perustuslailla. Ratavarauksen 
osoittaminen maakuntakaavassa aiheuttaa suuria ongelmia tälle suojalle 
ja muodostaa ristiriidan suunnittelumääräyksen kanssa.   

 
- Riitta Lönnström toi esille, että maakunnan liitolla on lakisääteinen 

velvoite laatia maakuntakaava. Liitto toimii valtuuston ja hallituksen 
linjausten mukaan. Lisäksi kaavan taustalla ovat valtakunnalliset 
alueidenkäyttötavoitteet. Jos ratahanke lähtee joskus liikkeelle, on 
perustuslaillinen oikeus käsiteltävä siinä yhteydessä.   

 
- Sarita Kämäräinen tiedusteli onko niin, että Lapin liitto tiedostaa Suomen 

kansallisen lainsäädännön ja kansainvälisten sopimusten 
alkuperäiskansoille turvaamat oikeudet, joita maakuntakaava tulee 
loukkaamaan ja on silti valmis mahdollistamaan toimia, jotka heikentävät 
saamelaisten oikeutta omaan kieleen, kulttuuriin ja elinkeinojen 
toteuttamiseen.  
 

- Riitta Lönnström toi esille, että maakuntakaava on lakisääteinen tehtävä 
ja sillä suunnitellaan maankäyttöä koko maakunnassa valtakunnallisten 
ja maakunnallisten tavoitteiden pohjalta. Maakuntakaava ei ole 
toteuttava kaava, vaan sen toteutus tapahtuu yksityiskohtaisemmassa 
suunnittelussa. Maakuntakaavassa ei käsitellä yksittäisiä hankkeita. 



Suunnittelumääräykset ovat sitä varten, että mahdollisessa prosessissa 
saamelaisten oikeudet otetaan huomioon.  

 
- Mika Riipi toi esille, että maakuntakaavassa on 

aluesuunnittelunäkökulma. Varsinainen hankesuunnittelu on vaihe, jossa 
mennään luvitukseen ja ympäristövaikutusten arviointimenettelyyn. 
Maakuntakaavan merkinnöillä on tarkoitus taata, että siinä vaiheessa 
saamelaisten oikeudet otetaan huomioon.  

 
- Tuomas Aslak Juuso toi esille, että perustuslain 17 § todetaan, että 

saamelaisilla alkuperäiskansana on oikeus ylläpitää ja kehittää omaa 
kieltään ja kulttuuriaan. Nyt maakuntakaavassa osoitetaan ratavaraus, 
joka on ristiriidassa erityisesti kehittämisen kohdalla. Onko Lapin liitto 
analysoinut kehittämisaspektin tässä kohtaa tarkasti? 

 
- Riitta Lönnström vastasi, että jos Jäämeren radan rakentamiseen syntyy 

hanke, maakuntakaavan suunnittelumääräys tulee käsitellä suunnittelun 
aikana. Ratamerkintään ei liity ehdollista rakentamisrajoitusta.  

 
- Anni Koivisto toi esille, että Lapin liiton lausuntovastineissa viitataan ja 

tässäkin kokouksessa on viitattu monessa yhteydessä lakisääteiseen 
velvollisuuteen laatia maakuntakaava. Lakisääteistä velvollisuutta ei sen 
sijaan ole osoittaa maakuntakaavassa asioita, jotka ovat ristiriidassa 
alkuperäiskansoille perustuslain ja kansainvälisten sopimusten nojalla 
kuuluvien oikeuksien kanssa. Kukaan ei kiistä Lapin liiton oikeutta laatia 
maakuntakaava. Vastineissa viitataan myös, että toimitaan Lapin liiton 
hallituksen ja valtuuston linjauksen mukaan. Onko valtuuston ja 
hallituksen kanssa käyty keskusteluja ja tuotu selkeästi esille, että 
osoittamalla Jäämeren rata -merkintä rikotaan mm. perustuslakia? Onko 
tätä tietoa viety päättäjien suuntaan? 

 
- Mika Riipi toi esille, että Lapin liiton hallitukselle on pyritty viemään 

kaikki data ja arviot päätösten pohjaksi. Luonnosvaiheessa ymmärrettiin, 
että Jäämeren ratamerkintä on ongelmallinen ja hallitukselle vietiin 
monta vaihtoehtoa, joista yksi oli 0-vaihtoehto. Saamelaiskäräjillä on 
oikeus osallistua Lapin liiton hallituksen kokouksiin, jolloin on 
mahdollisuus osallistua keskusteluun ja tuoda esille tietoa päättäjille.  

 
- Riitta Lönnström toi esille, että Lappi-sopimukseen liittyy erillinen 

saamelaiskulttuuri-osio, jossa yhteydessä on keskusteltu myös Jäämeren 
radasta. Juha Guttorm kävi hallituksen kokouksessa kertomassa 
saamelaisten oikeuksiin liittyvät pykälät ja taustan. Hallitus varasi rahat 
saamelaiskulttuurityöryhmän työhön ja asiaa käsiteltiin useammassa 
kokouksessa.  

 
- Sarita Kämäräinen toi esille perustuslain 22 §, jossa todetaan, että 

julkisen vallan on turvattava perusoikeuksien ja ihmisoikeuksien 



toteutuminen. Mitkä ovat ne tavat, joilla Jäämeren radan osalta on 
pyritty turvaamaan saamelaisten perusoikeudet? 

 
- Riitta Lönnström toi esille, että maankäyttö- ja rakennuslaki on se, joka 

ohjaa maakuntakaavoitusta. Kaavan sisältövaatimuksissa on mukana 
myös kulttuuriarvot, mutta muutoin MRL:ssa ei ole erillisesti 
saamelaiskohtaa, ainoastaan HE:ssä koskien 5 §:n eri ihmisryhmiä. 
Valtakunnallisissa alueidenkäyttötavoitteissa on lause 
saamelaiskulttuurin ja -elinkeinojen kannalta merkittävien alueiden 
säilymisestä huolehtimisesta. Maakuntakaavan tulee olla maankäyttö- ja 
rakennuslain mukainen ja valtakunnalliset alueidenkäyttötavoitteet 
sisältyvät lakiin. Maakuntakaavassa yhteensovittaminen on keskeistä ja 
Saamelaiskäräjien kanssa käytyjen keskustelujen perusteella on kaavaan 
tuotu uusia määräyksiä. Näillä määräyksillä on haluttu turvata 
saamelaisten perustuslailliset oikeudet toteuttavassa suunnittelussa.  

 
- Mika Riipi toi esille, että vaikka maakuntakaavassa on ollut vaikeita 

asioita ja näkökulmaeroja, on yhteistyö Saamelaiskäräjien kanssa ollut 
hedelmällistä. Sitä kautta kaavaan on saatu myös paljon hyvää tietoa, 
mikä ei ilman Saamelaiskäräjien mukanaoloa olisi ollut mahdollista. On 
tärkeää, että Saamelaiskäräjät ovat mukana kaavaprosessin loppuun 
saakka.  

 
 Päätös: 
 
 Merkitään esittely ja siihen liittyvä keskustelu tiedoksi.   
 

 
7 §  Keskustelu keskeisistä asioista – sopiminen ja ristiriitojen toteaminen 

 
Esitys: 
 
Neuvotellaan Saamelaiskäräjien esille tuomista asioista ja Lapin liiton 
alustavista vastine-ehdotuksista sekä kirjataan mahdolliset jäljelle jäävät 
ristiriidat.  
 

 
- Antti Aikio toi esille Saamelaiskäräjien keskeisiä kantoja 

Saamelaiskäräjien lausuntoon Pohjois-Lapin maakuntakaavasta 2040 ja 
Lapin liiton niihin antamiin vastineisiin liittyen. Saamelaiskäräjät esitti 
lausunnossaan matkailualueiden pienentämistä ja on samalla kannalla 
edelleen. MU-2 -merkintä tulee poistaa kaavasta. Datakaapeliin liittyy 
epäselvyyksiä mm. maanpuolustuksen kannalta. 400 kV 
voimajohtolinjauksen yhteystarvemerkintä on edelleen Jäämeren radan 
ohella kaavan raskaimpia asioita Saamelaiskäräjien näkökulmasta. 
Merkittävä asia Jäämeren ratamerkintään liittyen on sen mukanaan 
tuoma epätietoisuus. Vaikka maakuntakaava ei välittömästi käynnistä 



ratahanketta, sen mukanaan tuoma epätietoisuus varjostaa tulevaisuutta 
saamelaisalueella.  

 
- Tuomas Aslak Juuso jatkoi Saamelaiskäräjien puheenvuoroa Antti Aikion 

pudottua linjalta. Saamelaiskäräjät vastustaa Jäämeren ratamerkintää 
edes ohjeellisena. Jo varauksen tekeminen tulee negatiivisesti rikkomaan 
saamelaisten oikeuksia ja oikeuksia alkuperäiskansana. Se, että merkintä 
sallitaan ylimmällä ohjaavalla kaavatasolla, on selvä maavaraus ja haaste 
sille, kuinka saamelaiset voivat harjoittaa ja kehittää omaa kieltään ja 
kulttuuriaan erityisesti elinkeinoelämän näkökulmasta. Tämä merkitsee 
myös kaikkien saamenkielten heikentymistä, erityisesti inarinsaame ja 
koltansaame tulevat kärsimään. Alkuperäiskansaoikeuteen liittyen ILO 
169-sopimusta ei ole ratifioitu Suomessa. Tässä kohdassa 
Saamelaiskäräjät näkee, että Lapin liiton vastine ei ole asianmukainen, 
vaan siinä tulisi keskittyä YK:n alkuperäiskansajulistukseen, jossa FPIC-
periaate on mukana.  Vaikka se ei tarkoita veto-oikeutta, suuria 
negatiivisia vaikutuksia aiheuttavat prosessit pitäisi estää kaikella tavalla. 
Jäämeren radan ja 400 kV voimajohdon osalta olisi pitänyt selvittää 
saamelaisten oikeudet kunnolla ja varata vaikutusten arviointiin riittävät 
resurssit. Saamelaiskulttuurin heikentämiskielto tulee huomioida 
maakuntakaavaprosessissa täysimääräisesti ja arvioida asianmukaisesti. 
YK:n alkuperäiskansajulistuksessa on monta artiklaa, joihin 
kaavamerkintöjä ja niiden toimeenpanoa olisi pitänyt peilata, koska 
valtio on sitoutunut alkuperäisjulistuksen toimeenpanoon. Jäämeren 
radan kaavamerkinnällä on huomattavia vaikutuksia saamelaisten 
henkiseen hyvinvointiin ja tulevaisuuden suunnitteluun. Tämä vaikuttaa 
erityisesti nuoriin ja tulee aiheuttamaan haasteita hyvinvoinnin ja 
mielenterveyden kannalta. Näitä palveluita ei löydy kunnasta  
Voimajohtolinjauksen osalta Saamelaiskäräjät pitää hyvänä, että 
yhteystarvemerkintään liittyy määräys saamelaisten oikeuksista, mutta 
katsoo että merkintä itsessään heikentää merkittävästi saamelaisten 
oikeuksia aiheuttaen samaa epätietoisuutta kuin pääratamerkintä ja 
katsoo, että merkintä tulisi poistaa maakuntakaavasta.   
Poronhoitoa ja saamelaiskulttuuria tukeviin merkintöihin liittyen 
Saamelaiskäräjät katsoo, että heidän lisäyksensä on maakuntakaavassa 
pyritty huomioimaan.  
Saamelaiskäräjät ei kannata Nellim-Paatsjoki-tie- eikä Koillisväylän 
datakaapelimerkintöjä. Paatsjoen tie huomattavasti heikentää 
saamelaisten elinkeinojen toteuttamisedellytyksiä ja täten on ristiriidassa 
perustuslain turvaaman saamelaisten oikeuden ylläpitää ja kehittää 
kieltään ja kulttuuriaan kohdan kanssa. Matkailun kehittämisvyöhyke 
Saariselkä-Ivalo alueella olisi pilkottava pienempiin osiin niin, että 
Kiilopää-Saariselkä on oma alueensa ja Ivalo oma alueensa. Inarijärven 
matkailualue tulisi supistaa koskemaan vain kylien läheisiä alueita. 
Olemassa olevia matkailualueita tulisi hyödyntää tehokkaammin, 
esimerkiksi panostamalla ympärivuotiseen matkailuun ja korkeampaan 
laatuun sen sijaan, että matkailu leviää suuremmalle alueelle. 



Maakuntakaavaprosessissa ei ole riittävässä laajuudessa arvioitu 
maakuntakaavan vaikutuksia erityisesti elinkeinollisesta, sosiaalisesta ja 
juridisesta perspektiivistä. 

 
- Tiina Lovisa Solbär toi MU-2-alueisiin liittyen esille, että 

Saamelaiskäräjien näkökanta perustuu muihin argumentteihin kuin 
pinta-alaan. Saamelaiskulttuurin ja saamelaisten elinkeinojen 
harjoittamisen näkökulmasta monen maankäyttömuodon osoittaminen 
samalle alueelle aiheuttaa epäselvyyksiä ja tilanteen, jossa mikään ei 
ohjaa näitä toimintoja maastossa. Solbär kysyykin edelleen, miksi 
maakuntakaavassa ei voitaisi harkita yhtenäisenä pidettävän 
porolaidunalueen osoittamista? Erämaa-alueisiin liittyen 
Saamelaiskäräjät ehdottaa, että kirjaus pidettäisiin erämaalain lain 
tarkoitukseen kirjatun mukaisena.  

 
- Sarita Kämäräinen nosti esille, että jo pelkkä Jäämeren rataan liittyvä 

varaus ilman konkreettista hanketta heikentää saamelaiskulttuurin 
edellytyksiä. Radan mahdollistaminen kaavan kautta seuraavaksi 20 
vuodeksi on pitkä aika ja saamelaiset nuoret joutuvat punnitsemaan 
onko elinkeinon harjoittamiselle olemassa edellytyksiä. Radan lisäksi on 
muitakin kilpailevia maankäyttömuotoja, jotka ovat uhkana. Jos uhka 
konkretisoituu, vaikuttaa se jo nyt mm. elinkeinoharjoittajien määrään ja 
siihen uskaltavatko nuoret hakeutua elinkeinojen piiriin. Pysyykö 
poronhoitoon liittyvä kieli tulevaisuudessa hengissä? Jo pelkällä radan 
uhalla on monia vaikutuksia, mm. sosiaalista ja terveydellistä 
pahoinvointia ja yhteisössä siihen reagoidaan voimakkaasti. Jäämeren 
ratamerkintä jättää saamelaisyhteisön löyhään hirteen seuraavaksi 20 
vuodeksi.  

 
- Anni Koivisto toi esille, että Lapin liiton vastineissa ja tässä neuvottelussa 

on viitattu useassa kohdassa maankäyttö- ja rakennuslakiin ja siihen, että 
laissa ei viitata saamelaisteen oikeuksiin. Suomessa perustuslaki menee 
muiden lakien edelle ja ohjaa kaikkea julkisen vallan käyttöä Suomessa. 
Ei voida soveltaa vain yhtä lakia kerrallaan, vaan täytyy huomioida kaikki 
lait, jotka ovat voimassa. Lisäksi tulee huomioida kansainväliset 
sopimukset.  

 
- Mika Riipi totesi, että Lapin liitto tuo esiin kantansa asia kerrallaan ja 

pöytäkirjaan kirjataan mahdolliset ristiriidat.  
 

 
1. Jäämeren rata  
 
- Riitta Lönnström korosti, että maakuntakaava on kokonaisuus joka 

muodostuu kaavakartasta, määräyksistä ja merkinnän selityksistä. 
Kaavamääräysten kautta on nyt tuotu saamelaisten oikeudet esiin, ne 



ohjaavat alempiasteista suunnittelua. Tämä on se keino, joka 
maakuntakaavoittajalla on käytössä.  

 
- Mika Riipi toi esille, että maakuntakaavan valmistelua on viety 

viranhaltijoina valtuuston ja hallituksen linjausten näkemysten 
mukaisesti eteenpäin. Jäämeren rata -asia kirjataan pöytäkirjaan selväksi 
ristiriidaksi.  

 
 
2. FPIC-periaate Lapin liiton vastineessa  
 
- Riitta Lönnström totesi, että asiassa on luotettu vastineiden laadinnassa 

apuna toimineiden juristien näkemykseen. Jos Saamelaiskäräjät näkee, 
että vastinetta on syytä muuttaa, voidaan vastinetta harkita uudelleen.  

 
- Mika Riipi esitti, että pöytäkirjaan kirjataan että Lapin liitto arvioi 

vastinettaan asian osalta uudelleen. 
 

- Tuomas Aslak Juuso toi esille, että jos näin toimitaan, eikä tässä 
tilanteessa voida kirjata eriäviä mielipiteitä, on tähän asiakokonaisuuteen 
palattava uudelleen ja sovittava jatkoneuvottelu asian osalta.  

 
- Riitta Lönnström totesi, että kaavaprosessi jatkuu edelleen ja asian osalta 

voidaan käydä saamelaiskäräjälain 9 § mukainen jatkoneuvottelu.  
 

- Mika Riipi totesi, että asiassa jää tällä erää ristiriita, mutta Lapin liitto 
arvioi vastinetta ja asian osalta järjestetään vielä jatkoneuvottelu.  
 

- Tuomas Aslak Juuso totesi tämän menettelyn sopivan Saamelaiskäräjille.  
 
3. Saamelaiskulttuurin heikentämiskielto 
 
- Riitta Lönnström totesi, että heikentämiskielto nostetaan esille koskien 

peruslain 17 § 3 momenttia. Tämä on kirjattu ja vastineissa on luvattu 
mm. ympäristöministeriön lausuntoon liittyen, että Lapin liitto pyrkii 
täydentämään vaikutusten arviointia julkisesti nähtäville asetettavaan 
aineistoon.  
 

- Mika Riipi totesi, että kaavaprosessissa täydennetään vaikutusten 
arviointia edelleen, koska sen laajuudesta ei ole olemassa yksimielisyyttä. 
Asia pyritään huomioimaan jatkoprosessissa.  

 
4. 400 kV voimajohtolinjan yhteystarvemerkintä  
 
- Riitta Lönnström totesi, että lähtökohtaisesti voimajohtojen suunnittelu 

ja toteuttaminen ei vaadi maakuntakaavaa, vaan se voidaan tehdä 
sähkömarkkinalain puitteissa.  Fingrid, joka toimii valtion 



verkkoviranomaisena, luopui aikaisemmasta voimajohdon linjauksen 
osoittavasti merkinnästä ja ehdotti yhteystarvemerkintää.  
Yhteystarvemerkintä on kevyt merkintä ja koska Fingrid sitä esittää, 
ollaan 400 kV voimajohdon yhteystarvemerkintä jättämässä 
maakuntakaavaan.  

 
- Mika Riipi totesi, että pöytäkirjaan kirjataan tältä osin ristiriita.  
 
5. Matkailualuemerkinnät ja konkreettinen esitys alueiden pilkkomisesta  
 
- Riitta Lönnström totesi, että alueiden pilkkomisesitys koskee 

kehittämisperiaatemerkintöjä, jotka ovat laajoja yhteystoiminnallisia 
alueita joihin voisi soveltaa esimerkiksi saamelaismatkailun eettisiä 
ohjeita. Nämä alueet eivät ole konkreettisia rajauksia vaan toiminnallisia. 
Matkailutoimintojen suunnittelu on kokonaan kunnan toimivallassa ja 
maakuntakaavalla ei haluta ohjata kunnan suunnittelua liian ahtaasti 
vaan pysytään suurissa kokonaisuuksissa. 

 
- Mika Riipi totesi, että kaavan tarkastelutasoon vedoten ei lähdetä 

pilkkomaan alueita pienipiirteisemmälle tasolle. Myös tämän asian osalta 
kirjataan ristiriita pöytäkirjaan. 

 
- Leo Aikio nosti esille, että maakuntakaavan merkinnät ovat suurpiirteisiä, 

mutta saamelaiskulttuurin aluevaraukset ovat pieniä ja suppeita vaikka 
alue on kokonaisuudessaan saamelaiskulttuurialuetta. Tulee vaikutelma, 
että pienillä aluevarauksilla tehdään saamelaiskulttuurireservaatteja, 
joiden alueilla on ainoastaan tarkoitus säilyttää saamelaiskulttuuri 
tulevaisuudessa. Muut alueet joutuvat sopeutumaan tähän.  

 
- Riitta Lönnström totesi, että maakuntakaavassa on osoitettu 

saamelaisten kotiseutualue ja koltta-alue ja niihin liittyvät 
kaavamääräykset. Myös perustuslain mukainen suunnittelumääräys 
liittyy tähän. Pienet alueet (maaseudun kehittämisen kohdealueet, joilla 
korostuu saamelaiskulttuuri) ovat saamelaiskulttuurin ydinalueita, joissa 
on asumista ja näiden alueiden kuntakaavoissa tulee huomioida 
saamelaiskulttuurin ilmentymä.  

 
- Leo Aikio toi esille, että saamelaiskulttuurialueet on rajattu hyvin pieniksi 

ja Inari on vahvimpia saamelaiskulttuurin alueita, mutta se on nyt 
osoitettu laajaksi matkailualueeksi.  

 
- Riitta Lönnström toi esille, että Inarin kirkonkylä on kaavoitettua 

taajama-aluetta, joka on maakuntakaavassa osoitettu 
saamelaiskulttuurin ja -hallinnon keskuskylänä ja sen laajuus 
määritellään kuntakaavalla. Maaseudun kehittämisen kohdealueet, joilla 
korostuu saamelaiskulttuuri, ovat alueita, joissa on saamelaiselinkeinoja.   

 



- Mika Riipi totesi, että pöytäkirjaan kirjataan tältä osin ristiriita.  
 
6. Koillisväylän datakaapeli ja Nellim-Paatsjoki-tie 
 
- Riitta Lönnström totesi, että näiltä osin on kirjattava ristiriita. Nellim-

Paatsjoki-tien osalta Saamelaiskäräjillä ja kolttien kyläkokouksella on 
eriävä mielipide ja Lapin liitto on kaavaratkaisussaan kääntynyt kolttien 
kyläkokouksen mielipidettä puoltavalle linjalle. Koillisväylän datakaapeli 
liittyy valtakunnallisten alueidenkäyttötavoitteiden pitkän aikalinjan 
tavoitteisiin ja sitä puoltaa myös liikenne- ja viestintäministeriö.  

 
- Mika Riipi totesi, että pöytäkirjaan kirjataan tältä osin ristiriita.  
 
7. Yhtenäinen poronhoitoalue -merkintä 

  
- Riitta Lönnström toi esille, että koko saamelaisalue on erityisesti 

poronhoitoon tarkoitettua aluetta ja merkintätapa koskee koko Lappia, 
ei pelkästään Pohjois-Lapin maakuntakaavaa. Lapin maakuntakaavoissa 
ei voida tässä vaiheessa siirtyä tällaiseen merkintätapaan. 
Maakuntakaavassa on eri elinkeinojen intressien 
yhteensovittamisvelvollisuus.  

 
- Mika Riipi totesi, että pöytäkirjaan kirjataan tältä osin ristiriita.  
 
8. Erämaa-alueisiin liittyvä kirjaus  

  
- Juha Piisilä toi esille, että valmisteluvaiheen palautteen aikaan yhdessä 

juristien kanssa katsottiin perusteluja sille voitaisiinko erämaa-alueilla 
sallia pienimuotoinen saamelaismatkailu.  
 

- Riitta Lönnström toi esille, että toive pienimuotoisen matkailun 
sallimisesta erämaa-alueella tuli saamelaisilta matkailuyrittäjiltä ja asia 
jää ristiriidaksi, koska kaavoittaja haluaa säilyttää merkintätavan 
ehdotuksen mukaisena.  

 
- Tuomas Aslak Juuso toi esille, että asia on tärkeä saamelaisille ja tulisi 

kirjata erämaalain mukaan. Saamelaiskäräjät toimii saamelaisten 
edustajana ja sen tehtävä on edistää saamelaisten asioita.  Näin ollen 
oletetaan, että käräjiä siinä roolissa kuunnellaan.  

 
- Mika Riipi totesi, että pöytäkirjaan kirjataan tältä osin ristiriita.  
 
- Tuomas Aslak Juuso esitti toiveen, että Lapin liitto voisi tulla vastaan ja 

katsoa asioita saamelaisten näkökulmasta ja huomioida 
Saamelaiskäräjien mielipiteet maakuntakaavassa. Käsittelyssä on suuria 
asioita ja maakuntakaavaprosessi voi poikia muita prosesseja, joita 
käydään tulevaisuudessa läpi toisissa instituutioissa.  



 
- Anni Koivisto halusi tähdentää, että Lapin liitto on tuonut esille, että 

maakuntakaava on kokonaisuus, jossa on tuotu esille saamelaisten 
perustuslain mukaiset oikeudet. Lapin liitto ei voi tehdä tulkintaa, että 
toisessa kohtaa maakuntakaavan laadinnassa noudatetaan lakia ja 
toisessa kohtaa ei. Lapin liiton ei tulisi osoittaa kaavassa asioita, jotka 
ovat ristiriidassa perustuslain kanssa. Toivottavasti Lapin liiton 
hallituksessa ja valtuustossa käsitellään asiat vielä kunnolla niin, että 
alkuperäiskansan oikeudet tuodaan esille ja tarkistetaan halutaanko 
maakuntakaavassa tietoisesti rikkoa näitä oikeuksia.  

 
- Sarita Kämäräinen huomautti, että myös Lapin liiton tulee kunnioittaa 

säädöshierarkiaa ja huomioida se, että perustuslaissa alkuperäiskansalle 
turvattuja oikeuksia ei voida jättää huomioitta. Maakuntakaavan osalta 
toiminta pohjaa maankäyttö- ja rakennuslakiin ja toisaalta Lapin liiton 
omiin päätöksiin. Ylimpänä on kuitenkin perustuslaki ja sen saamelaisia 
koskevat kirjaukset, jotka toivottavasti nyt kaavaprosessin viime 
metreillä otetaan huomioon.   

 
- Mika Riipi toi esille, että on arvokas asia, että kaavaprosessin ajan on 

onnistuttu pitämään hyvä keskusteluyhteys yllä Saamelaiskäräjien ja 
Lapin liiton välillä. Toivottavasti tilanne jatkuu näin vielä kaavaprosessin 
edetessä. Vaikka on paljon asioita joissa yhteisymmärrys on löydetty ja 
pystytty huomioimaan saamelaisten elämän tapa, on yksimielisyyttä 
kaikkien asioiden osalta vaikea löytää. Kokouksen pöytäkirja ja 
jatkokeskustelut menevät Lapin liiton hallituksen käsittelyyn normaalilla 
tavalla.  

 
 
Päätös: 
 
Merkitään tiedoksi asiasta käyty keskustelu ja kirjataan jäljelle jäävät 
ristiriidat.  

 
 

8 §  Jatkoaikataulu 
Suunnittelujohtaja Riitta Lönnström esittelee maakuntakaavan 
jatkoaikataulun. 
 
Tavoitteena on, että Lapin liiton hallitus hyväksyy vastineet 
viranomaislausuntoihin 8.6.2020 ja päättää asettaa 
maakuntakaavaehdotuksen julkisesti nähtäville. Maakuntakaavaehdotus olisi 
syyskuussa julkisesti nähtävillä. Tavoitteena on, että maakuntakaava olisi 
Lapin liiton valtuustossa hyväksyttävänä toukokuussa 2021. 
 
Esitys: 
 



- Mika Riipi toi esille, että FPIC-periaatteen ennakkosopimusta koskevan 
vastineen osalta keskusteltiin jatkoneuvottelun järjestämisestä. Lapin 
liitto katsoo tarkemmin vastineen sisältöä ja sen mukaisesti sovitaan 
jatkoneuvottelussa kirjataanko asian osalta ristiriita. Jatkoneuvottelun 
päivämäärästä päätetään myöhemmin.  

 
 
Päätös: 
 

 Merkitään tiedoksi jatkoaikataulu ja kirjataan jatkoneuvottelukysymys.  
 
 
9 § MUUT ESILLE TULEVAT ASIAT 
 

- Riitta Lönnström toi esille, että Pohjois-Lapin maakuntakaavan 2040 
ohjausryhmässä on Saamelaiskäräjien varsinaisena jäsenenä toiminut 
Heikki Paltto ja varajäsenenä Kalle Varis. Mikäli tähän tulee muutosta, 
tarvitaan asiasta ainakin sähköposti Saamelaiskäräjiltä. Aineistopaketti 
seuraavaan 27.5 pidettävään ohjausryhmän kokoukseen lähetetään ensi 
viikolla sähköpostitse.  

- Tuomas Aslak Juuso totesi, että Saamelaiskäräjät ilmoittaa mahdollisista 
ohjausryhmän  jäsenten vaihdoksista Lapin liittoon.  

 
 
Esitys: 
 
Merkitään tiedoksi keskustelu koskien Saamelaiskäräjien jäsentä ja 
varajäsentä Pohjois-Lapin maakuntakaavan 2040 ohjausryhmässä.  
 
 
Päätös: 

 
 Merkitään keskustelu tiedoksi.  
 
 
 
10 § NEUVOTTELUN PÄÄTTÄMINEN 
 
 Esitys:  
 
 Neuvottelun puheenjohtaja päättää neuvottelun. 
 

Päätös: 
 

Puheenjohtaja päätti neuvottelun klo 16.56. 
 



                                 
Mika Riipi, pj   Tiina Elo, sihteeri 
Lapin liitto   Lapin liitto 
 
 

 
Tuomas Aslak Juuso 
Saamelaiskäräjät     
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